

1981 ANNUAL MEETING: TRAVEL GRANTS TO GRADUATE STUDENTS

To encourage more history graduate students to attend the Annual Meetings of the CHA, Council has authorized financial support for those wishing to attend, under the following terms:

- 1) The CHA will pay as much of the travel and accommodation costs as possible for graduate students, outside the Halifax area, who are members of the CHA and who register at the CHA office during the Annual Meeting. The CHA cannot undertake to pay the full costs of such expenses.
- 2) Those in the target areas (colonial America, British social history, African history) will be given first priority. All others will then be considered.
- 3) Grants will be made by a specially-appointed CHA Committee to those who submit a Travel Expense Claim form with appropriate vouchers by 22 June 1981.
- 4) Graduate student rates are as follows --
Travel: return air economy (or 20¢ a mile; 12¢ a km.); Accommodation: maximum of \$35 for one night; Meals and other incidentals: 2 days at \$15 per day; CHA registration fee.

Graduate students thus will have to pay the Learned Conference registration fee and all other costs over those noted above. Graduate students might also apply to their own universities for partial subsidies. In certain cases partial travel advances will be granted, upon application to the treasurer before 15 May 1981.

THE CANADIAN SEMINAR ON THE HISTORY OF RHETORIC

The Canadian Seminar on the History of Rhetoric will meet for the second time on 23 May 1981 at the Learned Societies Conference, Dalhousie University. Write the Program Chairman, R.A. Stephanson, Department of English, University of Saskatchewan, Saskatoon, Saskatchewan, S7N 0W0. Memberships, including the CSHR and the International Society for the History of Rhetoric, as well as a subscription to the ISHR's publication, Rhetoric Newsletter, are \$11 annually. Contact the Canadian Treasurer, ISHR, Judith Rice Henderson, Department of English, University of Saskatchewan.

GREEK POLITICAL THOUGHT/LA PENSEE POLITIQUE GRECQUE

An American Chapter of the British Study Group in Greek Political Thought has been established. The group publishes POLIS twice yearly and sponsors an annual conference in London. For further details, write to Kent Moore, American Co-ordinator-POLIS, Department of Political Science, Duquesne University, Pittsburg, Pa, 15219, U.S.A.

CONGRES ANNUEL 1981: SUBVENTIONS AUX ETUDIANTS GRADUES POUR FRAIS DE DEPLACEMENT

Dans le but d'encourager les étudiants de deuxième et troisième cycle à assister au congrès annuel de la SHC, le Conseil a autorisé un appui financier à ceux et celles qui manifestent le désir d'aller à Halifax aux conditions suivantes:

- 1) La SHC défraiera une portion aussi large que possible des frais de voyage et de logement des étudiants gradués, venant de l'extérieur d'Halifax, qui sont membres de la SHC et qui s'inscriront au bureau de la Société lors du congrès annuel. La Société ne peut cependant pas s'engager à défrayer la totalité de ces dépenses.
- 2) Priorité sera accordée aux étudiants se spécialisant dans les aires désignées cette année, soit l'histoire coloniale américaine, l'histoire sociale britannique, et l'histoire africaine. Les autres étudiants seront ensuite pris en considération.
- 3) Un comité spécialement nommé par la SHC accordera les subventions aux étudiants qui rempliront le formulaire de demande de remboursement de dépenses et soumettront tous leurs reçus avant le 22 juin 1981.
- 4) Tarif pour étudiants(tes): Frais de voyage: aller-retour par avion, économie, (ou 20¢ le mille; 12¢ le km.); Logement: Maximum par nuit \$35.; Repas et autres dépenses: 2 jours à \$15 par jour; Frais d'inscription à la SHC.

Les étudiants auront donc à payer les frais d'inscription des Sociétés savantes et toutes autres dépenses additionnelles. Les étudiants peuvent aussi s'adresser à leur université pour obtenir d'autres subventions. Dans certains cas, sur demande, le trésorier pourra avancer des sommes avant le 15 mai 1981.

COLLOQUE CANADIEN SUR L'HISTOIRE DE LA RHETORIQUE

Le colloque canadien sur l'histoire de la rhétorique se réunira pour la seconde fois le 23 mai 1981 au congrès des Sociétés savantes à l'université Dalhousie. S'adresser au président du programme, R.A. Stephanson, English Department, University of Saskatchewan, Saskatoon, Sask., S7N 0W0. La cotisation annuelle de \$11 inclut celle de membre de la Société internationale de l'histoire de la rhétorique, ainsi qu'un abonnement à sa publication, Rhetoric newsletter. Pour plus d'information écrire à la trésorière canadienne, Judith Rice Henderson, Department of English, University of Saskatchewan.

GREEK POLITICAL THOUGHT/LA PENSEE POLITIQUE GRECQUE

Une branche du British Study Group sur la pensée politique grecque vient d'être établie aux Etats-Unis. Le groupe d'étude publie POLIS deux fois l'an et organise un congrès annuel à Londres. Pour plus de détails écrire à Kent Moore, American Co-ordinator POLIS, Department of Political Science, Duquesne University, Pittsburgh, Pa., 15219.

CHA PRIZES

MACDONALD PRIZE

Each year the Manufacturers Life Insurance Company and the Canadian Historical Association give the Sir John A. Macdonald Prize, with \$5000, for the non-fiction work of Canadian history "judged to have made the most significant contribution to an understanding of the Canadian past."

The 1980 Macdonald Prize will be awarded at the CHA Annual Meeting in Halifax. Publishers or individuals wishing to submit works with a 1980 imprint should send one copy to each of the five judges: Fernand Harvey, Institut québécois de recherche sur la culture, 47 Ste-Ursule, Québec, G1R 4E4; H.V. Nelles, History Department, York University, Downsview, Ontario, M3J 1P3; Fernand Ouellet, 8 Allan Place, Ottawa, K1S 3T1; Margaret E. Prang, History Department, University of British Columbia, Vancouver, B.C., V6T 1W5; Norman Ward, 412 Albert Ave., Saskatoon, Saskatchewan, S7N 1G3.

REGIONAL HISTORY CERTIFICATES

The Regional History Committee of the Canadian Historical Association will announce its 1980 "Certificate of Merit" Awards, given for meritorious publications or for exceptional contributions by individuals or organizations, at the Annual Meeting in Halifax in June 1981. The committee's chair is Gerald Friesen, Department of History, St. Paul's College, University of Manitoba, Winnipeg, R3T 2M6.

COREY PRIZE

The Albert B. Corey Prize in Canadian-American Relations, jointly sponsored by the CHA and the American Historical Association, has been awarded every two years since 1966 to the best book dealing with the history of Canadian-American relations or the history of both countries.

The 1982 award, and the \$2000 which accompanies it, will be given for books bearing a 1980 or 1981 imprint. Those wishing to make submissions should send four copies of each entry to the CHA Secretariat, c/o Public Archives of Canada, 395 Wellington Street, Ottawa, K1A 0N3.

FERGUSON PRIZE

The establishment of a \$2000 prize in honour of Wallace K. Ferguson was announced at the Annual General Meeting of the association at the University of Western Ontario in June 1978. The next award will be made in 1982 to a Canadian citizen, or landed immigrant living in Canada, who has published an outstanding scholarly book in a field of history other than Canadian during the period 1 January 1979 - 31 December 1980. One copy of each entry should be sent to the chairman of the prize committee, Barry Ratcliffe, Department of History, Laval University, Québec, G1K 7P4. The names of the other two judges will be announced shortly; in the meantime, two

LES PRIX DE LA SHC

PRIX MACDONALD

Chaque année la compagnie d'assurance Manuvie et la Société historique du Canada décernent le prix Sir John A. Macdonald, qui consiste en une médaille et la somme de \$5000, à l'auteur de l'ouvrage qui a le plus contribué, durant l'année du concours, à la compréhension de l'histoire canadienne.

Le Prix Macdonald pour 1980 sera décerné au congrès annuel de la Société à Halifax. Les éditeurs et individus qui désirent soumettre des titres publiés en 1980 sont priés de faire parvenir un exemplaire de chacun des livres aux juges du concours: Fernand Harvey, Institut québécois de recherche sur la culture, 47 Ste-Ursule, Québec, G1R 4E4; H.V. Nelles, Département d'histoire, Université York, Downsview, Ontario, M3J 1P3; Fernand Ouellet, 8 Allan Place, Ottawa, Ontario, K1S 3T1; Margaret E. Prang, Département d'histoire, Université de la Colombie-Britannique, Vancouver, C.-B., V6T 1W5; Norman Ward, 412 Albert Ave., Saskatoon, Saskatchewan, S7N 1G3.

CERTIFICATS D'HISTOIRE REGIONALE

Au prochain congrès annuel à Halifax en juin, le Comité d'histoire régionale de la SHC annoncera le nom des gagnants de ses Certificats de mérite pour 1980. Ces certificats sont décernés aux auteurs ou aux institutions ayant publié un ouvrage ou effectué une contribution exceptionnelle à l'histoire régionale. Le président du comité est Gerald Friesen, History Department, St. Paul's College, University of Manitoba, Winnipeg, R3T 2M6.

PRIX COREY

Depuis 1966, la Société historique du Canada et l'American Historical Association décernent tous les deux ans le prix Albert B. Corey à l'auteur du meilleur livre portant sur l'histoire du Canada et des Etats-Unis ou sur les relations entre les deux pays.

Le prix Corey 1982, et les \$2000 qui l'accompagnent, seront accordés aux ouvrages publiés en 1980 et 1981. Les historiens et éditeurs qui désirent soumettre un ouvrage sont priés d'en faire parvenir quatre copies le plus tôt possible au Secrétariat de la SHC, a/s Archives publiques du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, K1A 0N3.

PRIX FERGUSON

La création d'un prix de \$2000 à la mémoire de Wallace K. Ferguson a été annoncée à l'assemblée générale annuelle de la Société tenue à l'Université Western Ontario en juin 1978. Le prochain prix sera attribué en 1982 à un citoyen canadien ou à un immigrant reçu vivant au Canada qui aura publié un ouvrage historique exceptionnel dans un domaine autre que l'histoire du Canada au cours de la période commençant le 1er janvier 1979 et se terminant le 31 décembre 1980. Il faut envoyer un exemplaire de l'ouvrage proposé au président du comité, Barry Ratcliffe, Département d'histoire, Université Laval, Québec, G1K 7P4.

copies of each book entered in the competition should be sent to the CHA Secretariat, c/o Public Archives of Canada, 395 Wellington Street, Ottawa, K1A 0N3.

FRANCOIS-XAVIER GARNEAU MEDAL

The senior prize of the association, consisting of a specially-minted medal bearing the name of the recipient and an honorary life membership in the association, will next be awarded in 1985 to a Canadian citizen, or landed immigrant living in Canada, who has published an outstanding scholarly book during the five calendar year period, 1978-1982. The award of the prize is based on a published work in either of the two official languages of Canada.

CHA PRIZE-WINNERS 1979-1980

1980 FRANCOIS-XAVIER GARNEAU MEDAL

Winner: Louise Dechêne, Habitants et Marchands de Montréal au XVIIe siècle (Plon)

Judges: Pierre Savard (Chair), J.C. Cairns, J.-C. Falardeau, F.H. Soward and Alice Stewart

Citation:

Montreal in the 17th Century is the subject of this remarkable book. By means of extensive research in notarial archives, the author has studied in great depth the evolution of a colonial micro-society. The structure of society described here ranges broadly from colonial means of production and exchange to the institutions and ideology of France in the Ancien Régime. This is a penetrating analysis of immigration, economic life, demography, home life and religious behavior, and clarifies the interrelationships between the material and the socio-cultural. It leads to a better understanding of the nature of the conflicts and contradictions which characterized Montreal society, while explaining the origins of the continuing dichotomy between town and country, merchants and "habitants." Through the wide range of issues raised, this book becomes much more than a simple monograph. It opens the way to new research which will revolutionize our understanding of New France and other colonial societies.

1979 JOHN A. MACDONALD PRIZE

Winner: Maria Tippett, Emily Carr: A Biography (Oxford)

Judges: Peter B. Waite (Chair), Andrée Désilets, H.V. Nelles, Fernand Ouellet and Norman Ward

Citation:

Maria Tippett's book on Emily Carr is a considerable achievement. It combines techniques

En attendant la nomination des autres juges, qui sera annoncée bientôt, vous êtes prié de faire parvenir deux exemplaires de chacun des livres au Secrétariat de la SHC, a/s des Archives publiques du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, K1A 0N3.

MEDAILLE FRANCOIS-XAVIER GARNEAU

La Société accordera en 1985 son prix le plus prestigieux au citoyen canadien ou à l'immigrant reçu vivant au Canada qui aura publié un ouvrage exceptionnel au cours de la période de cinq ans commençant au début de 1978 et se terminant à la fin de 1982. Il s'agit d'une médaille, spécialement frappée pour la circonstance et portant le nom du récipiendaire, ainsi que le titre de membre honoraire à vie de l'association. L'ouvrage choisi aura été publié dans l'une ou l'autre des deux langues officielles du pays.

LES GAGNANTS DES PRIX DE LA SHC 1979-1980

MEDAILLE FRANCOIS-XAVIER GARNEAU 1980

Gagnante: Louise Dechêne, Habitants et Marchands de Montréal au XVIIe siècle (Plon)

Juges: Pierre Savard (président), J.C. Cairns, J.-C. Falardeau, F.H. Soward et Alice Stewart

Citation:

Montréal au XVIIe siècle est le sujet de ce livre remarquable. Grâce à l'exploitation des archives notariales, l'auteur pousse très loin l'analyse de la formation d'une micro-société coloniale. La structure sociale décrite ici procède à la fois des modes de production et d'échange propres à la colonie et des appareils institutionnels et idéologiques issus de la France de l'Ancien Régime. Analysant de façon très fouillée l'immigration, les activités économiques, les comportements démographiques, familiaux et religieux, cet ouvrage éclaire les articulations entre les assises matérielles et l'évolution sociales et culturelle et fait mieux saisir la nature des tensions et des contradictions qui caractérisent cette société de même que l'origine de la polarisation séculaire entre la ville et les campagnes, les marchands et les "habitants". Par l'ampleur des problèmes soulevés, ce livre dépasse le cadre de la simple monographie. Il ouvre ainsi la voie à la nouvelle recherche qui transformera notre connaissance de la Nouvelle-France et des autres sociétés coloniales.

PRIX JOHN A. MACDONALD 1979

Gagnante: Maria Tippett, Emily Carr: A Biography (Oxford)

Juges: Peter B. Waite (président), Andrée Désilets, H.V. Nelles, Fernand Ouellet et Norman Ward

Citation:

Le livre de Maria Tippett sur Emily Carr est une grande oeuvre. Par des techniques empruntées à

from history, psychology, biography and art into a portrait of great verisimilitude. It examines the influence of the Group of Seven, mainly of Lawren Harris, that convinced Emily Carr that her own appreciation of Indian life, and her feeling for the spirit of the forest, were intellectually as well as emotionally valid. So it was that in 1927, at the age of 56, Emily Carr began the most fruitful period of her career. The range of sources, and the sweep of argument, and the skill with which both are used and developed, make this book one of unusual splendour.

Special Mention:

A.B. McKillop, A Disciplined Intelligence: Critical Inquiry and Canadian Thought in the Victorian Era (McGill-Queen's)

Bryan Palmer, A Culture in Conflict: Skilled Workers and Industrial Capitalism in Hamilton 1860-1914 (McGill-Queen's)

L.S.F. Upton, Micmacs and Colonists: Indian-White Relations in the Maritime Provinces, 1713-1867 (UBC)

1980 WALLACE K. FERGUSON PRIZE

Winner: John N. Ingham, The Iron Barons: A Social Analysis of an American Urban Elite, 1874-1965 (Greenwood)

Judges: Ivo Lambi (Chair), G.M. Craig and Barrie Ratcliffe

Citation:

Ingham's book is a study of the backgrounds of iron and steel corporation leaders in Philadelphia, Pittsburgh, Cleveland, Youngstown, Ohio and Wheeling, West Virginia. The author uses this large and significant sample to throw further light on an important question that has concerned economic and social historians for nearly a century; namely, whether the leading figures in American business in the latter nineteenth century and early twentieth century were self-made men or were born into the upper strata of society. By the use of extensive documentation, much of it new, and sophisticated methodology, he is brilliantly successful in disposing of the "rags to riches" myth, and in analyzing the ways in which upper class social institutions were used to form industrial elites. Although a study in historical sociology, the book is free of jargon, and is written with grace and clarity. In the words of one commentator, it "advances earlier studies of the upper class, and reasserts the salience of class itself in American history."

1980 COREY PRIZE

Winner: Robert Bothwell and William Kilbourn, C.D. Howe: A Biography (McClelland and Stewart)

l'histoire, la psychologie, la biographie et l'art, il brosse un portrait d'une grande ressemblance. Il scrute l'influence du Groupe des Sept, particulièrement celle de Lawren Harris. Celui-ci réussit à convaincre Emily Carr de la valeur intellectuelle et affective de sa connaissance de la vie indienne et de son affinité spirituelle avec la forêt. C'est alors qu'en 1927, à l'âge de 56 ans, Emily Carr entra dans la période la plus enrichissante de sa carrière. Ce volume possède une splendeur inusitée par l'étendue des sources consultées, par la progression du récit et par l'habileté avec laquelle le tout est organisé et utilisé.

Mention spéciale:

A.B. McKillop, A Disciplined Intelligence: Critical Inquiry and Canadian Thought in the Victorian Era (McGill-Queen's)

Bryan Palmer, A Culture in Conflict: Skilled Workers and Industrial Capitalism in Hamilton 1860-1914 (McGill-Queen's)

L.S.F. Upton, Micmacs and Colonists: Indian-White Relations in the Maritime Provinces, 1713-1867 (UBC)

PRIX WALLACE K. FERGUSON 1980

Gagnant: John N. Ingham, The Iron Barons: A Social Analysis of an American Urban Elite, 1874-1965 (Greenwood)

Juges: Ivo Lambi (Président), G.M. Craig et Barrie Ratcliffe

Citation:

Dans son livre, Ingham étudie les antécédents des dirigeants des corporations du fer et de l'acier de Philadelphie, Pittsburg, Cleveland, Youngstown, Ohio et Wheeling, West Virginia. Il utilise cet échantillonnage étendu et significatif pour jeter plus d'éclairage sur une question qui préoccupa pendant presque un siècle les historiens de l'économie et de la société, à savoir si les figures dominantes du commerce américain de la fin du dix-neuvième siècle et du début du vingtième siècle se recrutaient parmi les autodidactes ou s'ils venaient de la haute société. Par l'utilisation d'une documentation abondante et en partie nouvelle et au moyen d'une méthodologie sophistiquée, il réussit brillamment à évacuer le mythe du "parvenu" et à analyser comment les institutions sociales de la classe supérieure furent utilisées pour former l'élite industrielle. Tout en étant une étude de sociologie historique, le volume nous fait grâce du jargon. L'écriture en est agréable et claire. Citons un commentateur du volume qui "fait avancer les travaux antérieurs sur la classe supérieure et réaffirme l'importance de la notion de classe dans l'histoire américaine."

LE PRIX COREY 1980

Gagnants: Robert Bothwell and William Kilbourn, C.D. Howe: A Biography (McClelland and Stewart)

Judges: F.J. Merli, Ronald D. Tallman, S.F. Wise
and Thomas Vadney

Citation:

The judges had a considerable number of books to examine this year, though not really because there has been an unusual spate of publishing in the field of Canadian-American relations over the past twelve or eighteen months. Many of the books sent in by publishers in response to circular letters from the AHA and the CHA were not, even by the most remote stretching of the committee's ill-defined terms, really eligible for the award. As a result, some excellent submissions, which would otherwise have received serious consideration, had to be put aside.

When the list had been winnowed, however, there were still at least half a dozen volumes of substantial merit, the selection of any of which would have been received, we are confident, with approval by our two associations. Of this short list, one volume proved the unanimous selection of all the judges concerned, American and Canadian: C.D. Howe, by Robert Bothwell and William Kilbourn, published by McClelland and Stewart of Toronto in 1979. This book, although not addressed specifically to the field of Canadian-American relations, or involving a comparative study of American and Canadian institutions, is an important contribution to those subjects. C.D. Howe, himself American-born, was a major figure in Canadian politics for a generation, and his activities both during the Second World War and in the post-war period were fundamental to the growing inter-dependence of the two North American economies. The work of the two authors, based upon wide research, has been done carefully and well; the result is an authoritative study which will remain of value to scholars of the interlocking history of our two countries for many years to come.

REGIONAL HISTORY COMMITTEE: CERTIFICATE OF MERIT
AWARDS 1979

Judges: A.F.J. Artibise (Chair), Gerry Friesen,
W.B. Hamilton, J.K. Johnson and Peter
Southam

Winners and Citations:

David Alexander

Through his numerous articles in Acadiensis, the Journal of Canadian Studies, CHA Historical Papers and Canadian Forum, David Alexander established himself as the leading authority on the history of the Atlantic provinces after Confederation. His most recent book -- The Decay of Trade -- is the most important study yet written of the economic impact of Confederation upon Newfoundland. Professor Alexander has also been the guiding light behind the Maritime History Project at Memorial University, providing the intellectual leadership for a group of younger historians whose work has begun to reshape our understanding of the economic history of the Atlantic provinces.

Juges: F.J. Merli, Ronald D. Tallman, S.F. Wise
et Thomas Vadney

Citation:

Plusieurs volumes furent soumis au comité cette année, même s'il n'y eut pas beaucoup de publications sur les relations canado-américaines durant les derniers douze à dix-huit mois. Même en étirant les critères d'éligibilité mal définis du comité, plusieurs des volumes envoyés par les maisons d'édition en réponse aux lettres d'invitation de l'AHA et de la SHC, n'étaient pas admissibles au prix. D'excellentes publications qui, en d'autres circonstances, eussent été considérées, furent ainsi mises de côté.

Après avoir passé la liste au crible il restait au moins une demie douzaine de volumes de valeur qui tous, nous en sommes certains, auraient reçu l'approbation de nos deux associations. Un volume tiré de cette courte liste fit l'unanimité des juges américains et canadiens: C.D. Howe, de Robert Bothwell et William Kilbourn, publié par McClelland and Stewart de Toronto en 1979. Bien que ce volume ne traite pas principalement des relations canado-américaines ni ne comporte une étude comparative des institutions américaines et canadiennes, il apporte une contribution importante à l'étude de ces sujets. C.D. Howe, Américain de naissance, fut un personnage important de la scène politique pendant une génération. Par son action durant la Seconde Guerre Mondiale et l'après-guerre, il contribua à cimenter les deux économies nord-américaines. Le travail des deux auteurs, appuyé sur une solide recherche, fut accompli avec soin et méthode; Il en résulte une étude faisant autorité et qui demeurera longtemps valable pour les chercheurs en histoire des relations entre nos deux pays.

COMITE D'HISTOIRE REGIONALE: ATTRIBUTION DES
CERTIFICATS DE MERITE 1979

Juges: A.F.J. Artibise (Président), Gerry Friesen,
W.B. Hamilton, J.K. Johnson et Peter
Southam

Gagnants et Citations:

David Alexander

Dans ses nombreux articles publiés dans Acadiensis, le Journal d'Etudes canadiennes, les Communications historiques de la SHC, et Canadian Forum, le professeur David Alexander s'est taillé une réputation d'expert sur les provinces atlantiques après la Confédération. Son dernier ouvrage, The Decay of Trade, est l'étude la plus importante à être publiée sur l'impact économique de la Confédération sur Terre-Neuve. Le professeur Alexander a aussi contribué à la direction intellectuelle du projet d'histoire maritime de l'université Memorial en inspirant un groupe de jeunes historiens dont les travaux commencent à réorienter notre connaissance de l'histoire économique des provinces atlantiques.

B.C. Studies (Margaret Prang and Walter Young, editors)

In 1979, B.C. Studies completed ten years of publication. During that decade the journal has provided an invaluable vehicle for the exploration of a broad range of provincial and local topics. Through the inclusion of a regular, comprehensive bibliography of British Columbia publications (prepared by Frances Woodward), B.C. Studies has become an indispensable tool for the study of the province.

The Beaver

The sixtieth anniversary of The Beaver is an historic occasion in itself. In two generations, the journal has evolved from a Hudson's Bay Company quarterly into the most popular historical magazine in the country. Its worldwide circulation of over 30,000, its great range of subject matter (which extends from scholarly papers to Company reminiscences), its attractive design, and its service both to scholarship and to popular history, attest to its success as a vehicle for exploring the history of northern and western Canada.

Ernest Forbes

The resurgence of interest in regional and local history has been felt on most university campuses. In the Maritimes clear leadership has been given by the University of New Brunswick. Very much in this tradition, a member of the Department of History at that university, Ernest Forbes, has written a carefully structured volume, Maritime Rights -- The Maritime Rights Movement, 1917-1927: A Study in Canadian Regionalism. Noteworthy for its carefully-argued thesis and succinct style, the book is all the more significant because it throws light on a hitherto neglected aspect of Maritime historiography. The appearance of this study prompted one reviewer to write: "...readers may not always agree with Forbes but from now on his book will be a starting point for any discussion of Maritime history in the early twentieth century."

W.L. Morton

Professor Morton has devoted his great energy and wisdom to many fields of historical inquiry; but, from his earliest writings on rural Manitoba to his latest work on the fur trade, one outstanding aspect of his accomplishments has been his concern to place the communities of the prairies -- rural and urban, provincial and regional, southern and northern -- within the larger context of the Canadian nation, the British tradition and western civilization. His contribution to the understanding of the prairie heritage as scholar, teacher and bulwark of community historical activity richly deserves this recognition from the Canadian Historical Association.

B.C. Studies (Margaret Prang et Walter Young, éditeurs)

En 1979, B.C. Studies comptait dix ans de parution. Durant cette décennie, la revue s'avéra un outil précieux pour l'étude de nombreux sujets d'intérêt provincial et local. Avec l'inclusion régulière d'une bibliographie détaillée des publications de la Colombie-Britannique (préparée par Frances Woodward), B.C. Studies est devenu un outil indispensable pour l'étude de la province.

The Beaver

Le soixantième anniversaire du Beaver est un événement historique en soi. En deux générations, cette revue est passée d'un trimestriel de compagnie à la revue historique la plus populaire du pays. Sa diffusion mondiale de plus de 30,000 exemplaires, son éventail de sujets (allant des travaux de recherche aux souvenirs de la compagnie) sa présentation agréable et son intérêt à la fois envers la recherche et la vulgarisation historique, témoignent de son succès comme véhicule exploratoire de l'histoire du nord et de l'ouest canadien.

Ernest Forbes

La recrudescence d'intérêt pour l'histoire régionale et locale se fait sentir sur la plupart des campus universitaires; cependant, dans les Maritimes, la tête de file se trouve à l'Université du Nouveau-Brunswick. Dans cette optique, un membre du département d'histoire de cette université, le professeur Ernest Forbes, a écrit un volume bien structuré -- Maritime Rights - The Maritime Rights Movement, 1917-1927: A Study in Canadian Regionalism. Remarquable pour son argumentation bien développée et son style bref, le volume est d'autant plus important qu'il fait la lumière sur un aspect négligé de l'historiographie des Maritimes. La publication de cette étude fit dire à un commentateur: "...les lecteurs ne seront pas toujours d'accord avec Forbes mais à partir de maintenant ce livre sera le point de départ de toute discussion sur l'histoire des Maritimes au début du vingtième siècle."

W.L. Morton

Le professeur Morton a consacré beaucoup d'énergie et de réflexion à la recherche historique dans plusieurs domaines. De ses premiers écrits sur le Manitoba rural à son ouvrage le plus récent sur le commerce des fourrures, un aspect remarquable de ses réalisations fut sa préoccupation à situer les communautés des prairies -- rurales et urbaines, provinciales et régionales, du sud et du nord -- dans le contexte plus large de la nation canadienne, de la tradition britannique et de la civilisation occidentale. Sa contribution à la compréhension de l'héritage des prairies à titre de chercheur, de professeur, de rempart de l'activité communautaire envers l'histoire, lui mérite amplement la reconnaissance de la Société historique du Canada.

Paul O'Neill

Newfoundlanders have traditionally emphasized local history and some of the most interesting work in Canada comes from this province. For a number of years, Paul O'Neill has been in the forefront of this movement, as president of the Newfoundland Historical Society, president of the St. John's Arts Council, chairman of the Publications Committee, Newfoundland Historic Trust and as a founding member of the Association for Canadian Theatre History. In addition, he has written a comprehensive two volume history of St. John's and a popular paperback, A City in your Pocket. A contributor to Joseph Smallwood's Book of Newfoundland, he is also author of Legends of a Lost Tribe, a series of tales of the Vanished Beothucks published by McClelland and Stewart and later serialized by the Canadian Broadcasting Corporation.

John Richards and Larry Pratt, Prairie Capitalism: Power and Influence in the New West

Prairie Capitalism is one of the finest works on the political economy of western Canada to appear in recent years. Based upon thorough documentary research and upon extensive interviews, its examination of the resource policies of Alberta and Saskatchewan presents an important new interpretation of prairie politics, prairie society and the changing place of the West in Confederation.

Leslie Ross, Richmond: Child of the Fraser

This volume, prepared under the direction of the Historical Committee of the Richmond Centennial Society, is a genuine and ably prepared expression of community accomplishment. In almost every respect, the volume provides a model that could be followed by other communities engaged in local history projects. The volume is well-organized and documented, superbly illustrated and well-written. It contains several useful appendices, a bibliography and an index. It is, in short, local history at its best.

Saguenayensia

Founded more than twenty years ago, the journal Saguenayensia has maintained an exemplary level of presentation and scholarship. It is impossible to separate the name of the review from that of its co-ordinator, the great regional historian Monsignor Victor Tremblay, who very regrettably died last year. But Monsignor Tremblay had the gift of inspiring those around him, mobilizing their energies and putting together a dynamic team. The review continues to contribute in a remarkable way to our knowledge of the history of Saguenay and Lac St-Jean, and to stimulate interest in the history of this region.

Paul O'Neill

Les Terre-neuviens ont traditionnellement mis l'accent sur l'histoire locale et certains des ouvrages les plus intéressants parus au Canada viennent de cette province. Pendant un certain nombre d'années, Paul O'Neill fut à l'avant-garde de ce mouvement comme président de la Société historique de Terre-Neuve pendant trois mandats; président du Conseil des Arts de St-Jean; président du comité des publications, Société fiduciaire historique de Terre-Neuve; membre fondateur de l'Association pour l'histoire du théâtre canadien. De plus, il a écrit une histoire détaillée de St-Jean, en deux volumes et un livre de poche, A City in Your Pocket. Il contribua au livre de Joseph Smallwood Book of Newfoundland. Il écrit également Legends of a Lost Tribe, suite de contes à propos des Beothucks éteints, publiés par McClelland and Stewart puis découpés en épisodes par Canadian Broadcasting Corporation.

John Richards et Larry Pratt, Prairie Capitalism: Power and Influence in the New West

Prairie Capitalism est un des meilleurs ouvrages parus depuis ces dernières années sur l'économie politique de l'ouest canadien. S'appuyant sur une recherche documentaire exhaustive et sur plusieurs entrevues, le livre étudie la nouvelle politique des ressources de l'Alberta et de la Saskatchewan. Il propose une interprétation intéressante, par sa nouveauté, de la politique des prairies, de la société des prairies et de l'évolution du rôle de l'Ouest au sein de la Confédération.

Leslie Ross, Richmond: Child of the Fraser

Ce livre préparé sous la direction du comité d'histoire de la Société du centenaire de Richmond, est l'expression originale et bien présentée d'une réalisation communautaire. Dans tous ses détails, le volume se présente comme un modèle dont pourraient s'inspirer d'autres groupes communautaires engagés dans des recherches sur l'histoire locale. Le volume est bien construit et documenté, les illustrations sont superbes et l'écriture est soignée. Il comprend plusieurs appendices fort utiles, une bibliographie et un index. Bref, c'est de l'histoire locale à son meilleur.

Saguenayensia

Fondée il y a plus de vingt ans, la revue Saguenayensia a toujours maintenu une qualité de présentation et une tenue historique exemplaire. Il est impossible de dissocier le nom de la revue de celui de son maître d'oeuvre, le grand historien régional Mgr Victor Tremblay dont nous regrettons la disparition l'année dernière. Mais Mgr Tremblay avait le don de mobiliser les énergies autour de lui et de former des équipes dynamiques. La revue continue à contribuer de façon marquante à notre connaissance de l'histoire régionale du Saguenay et du Lac St-Jean et à faire avancer l'intérêt pour l'histoire dans son milieu.

Robert C. Tuck

In addition to his work as a clergyman in the Anglican Church, Archdeacon Robert C. Tuck has found the time and energy to become an authority on the local history of Prince Edward Island. More particularly, he has given leadership in the movement dedicated to the preservation of the architectural heritage of the province. His interest in this field led to the publication of Gothic Dreams: The Life and Times of Canadian Architect William Critchlow Harris, 1854-1913. Overshadowed by his famous brother, artist Robert Harris, the contribution of William Critchlow Harris to the architectural heritage of the Maritimes has been authoritatively documented in the book. Robert Tuck is a man of many talents: a thorough and conscientious researcher, a first rate pen and ink artist and possible the best political cartoonist in Atlantic Canada. Gothic Dreams is but another product of his many-faceted career.

Esther Clark Wright


A native New Brunswicker and graduate of Acadia and Harvard Universities, Ester Clark Wright has been prominent in the advancement of regional history for nearly half a century. Nationally, she has served as a member of the Council of the Canadian Historical Association and as Vice-President of both the Canadian Federation of University Women and the National Council of Women. A tireless researcher and prolific author, Dr. Wright has written scores of articles and some fourteen books, mainly on regional themes. She is perhaps best known for her seminal work, The Loyalists of New Brunswick, published first in 1955 and still in print. Genealogical research has long been a preoccupation of Dr. Wright, and her interest in Loyalist families led to the compilation of Planters and Pioneers: Nova Scotia, 1749-1775, a study of pre-Loyalist settlement in Nova Scotia.

Robert C. Tuck

En plus de ses fonctions de pasteur de l'Eglise anglicane, l'archidiacre Robert C. Tuck a su trouver le temps et l'énergie pour devenir une autorité en histoire locale de l'Ile-du-Prince-Edouard. Il a surtout donné l'élan à un mouvement intéressé à la préservation de l'héritage architectural de la province. Son intérêt en cette matière l'amena à publier Gothic Dreams: The Life and Times of Canadian Architect William Critchlow Harris, 1854-1913. Même s'il vécut à l'ombre de son célèbre frère, l'artiste Robert Harris, William Critchlow Harris contribua à l'héritage architectural des Maritimes comme le relate si bien ce livre. Robert Tuck possède de multiples talents: chercheur consciencieux et minutieux, dessinateur de premier ordre et peut-être même le meilleur caricaturiste politique des provinces de l'Atlantique. Gothic Dreams représente une réalisation de cette carrière variée.

Esther Clark Wright

Née au Nouveau-Brunswick et graduée des universités Acadia et Harvard, Esther Clark Wright est une figure éminente de l'évolution de l'histoire régionale depuis presque un demi-siècle. Sur le plan national elle fut membre du conseil de la Société historique du Canada et vice-présidente de la Fédération canadienne des femmes universitaires et du Conseil national des femmes. Chercheur infatigable et auteur prolifique, le professeur Wright a écrit des quantités d'articles et quelques quatorze volumes centrés principalement sur des thèmes régionaux. Elle est probablement mieux connue pour son fructueux travail The Loyalists of New Brunswick publié en 1935 et encore réimprimé. La recherche généalogique intéresse depuis longtemps le professeur Wright et son étude des familles loyalistes mena à la publication des Planters and Pioneers: Nova Scotia, 1749-1775, une étude des colonies pré-loyalistes en Nouvelle-Ecosse.

newsletter		bulletin
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION		SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA
Vol. 7 No. 1 Winter 1981		Vol. 7 N° 1 Hiver 1981
<i>Edited by/Rédigé par</i> Andrée Lévesque Norman Hillmer		
Public Archives of Canada 395 Wellington Street Ottawa, K1A 0N3 Tel.: 233-7885		Archives publiques du Canada 395, rue Wellington Ottawa, K1A 0N3 Tél.: 233-7885